
  خراسان رضوي: رئيس كميس��يون تجارت اتاق بازرگاني خراسان 
رضوي، عزم رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان در حل مشكلات 
تجاري استان با كشورهاي هدف به ويژه تاجيكستان را قابل تقدير برشمرد. 
محمدحسين روشنك اظهار داشت: با پيگيري ها و سفر مهندس راضيه 
عليرضايي، رئيس اين سازمان به تاجيكستان، مشخص شد بخش زيادي از 
مسائل و مشكلاتي كه اخيراً در ارتباط تجاري با اين كشور وجود داشته است، 
واقعي نبوده و نيازمند پيگيري و هماهنگي هايي بوده است كه در نتيجه اين 
سفر مورد بررسي قرار گرفت و برطرف خواهد ش��د. وي با اشاره به اينكه 
پيش از اين، وزارت امور خارجه و سفارت ايران در تاجيكستان به حل اين 
مشكلات، ورود جدي پيدا نكرده يا در صورت ورود، نتايج پيگيري هايشان 
را اعلام نمي شد، افزود: در بخش اقتصادي بايد وزارت امور خارجه و سفير 
ايران در تاجيكستان همت و تلاش بيشتري داشته باشند و روابط تجاري با 

كشور ازبكستان را نيز بهبود بخشند و روانسازي كنند. 
  تهران: توليت آستان مقدس حضرت عبدالعظيم  الحسني)ع( با بيان اينكه 
استكبارستيزي يكي از اصول اساسي نظام اسلامي است، گفت: انقلاب اسلامي 

امكان ندارد با اس��تكبار جهاني و در رأس آنها 
امريكا رابطه مودت و دوس��تي داش��ته باشد.  
آيت الله محمد محمدي ري شهري در گردهمايي 
بزرگ بسيج دانش آموزش اس��تان تهران كه 
با حضور رئيس سازمان بس��يج دانش آموزي، 
جانشين سپاه حضرت سيدالشهدا)ع( استان 
تهران و جمعي از ش��خصيت هاي كشوري و 

لشكري در تالار شيخ صدوق)ره( آستان مقدس حضرت عبدالعظيم الحسني)ع( 
برگزار شد، اظهار داشت: استكبارستيزي از اصول اساسي نظام اسلامي است كه 
هم در پيدايش انقلاب نقش اساسي داشت و هم در تداوم آن نقش اصولي دارد. 
  خراسان جنوبي: نمايندگان واحدهاي گردشگري شهرستان بيرجند در 
جشنواره ملي - منطقه اي سفره ايراني، فرهنگ گردشگري كه در مشهد برگزار 
گرديد، خوش شدند و هر دو شركت كننده شهرستان حائز دريافت رتبه هاي 
برتر گرديدند. فولادي رئيس اداره ميراث فرهنگي شهرستان بيرجند در اين 
باره گفت: بتول نقي زاده كاخكي از سفره خانه سنتي طوبي بيرجند موفق به 
كسب عنوان سرآشپز برتر و همچنين هتل جهانگردي بيرجند نيز عنوان 
بهترين رستوران جش��نواره را از آن خود نموده و جوايز خويش را از دست 

معاونت گردشگري كشور و استاندار خراسان رضوي دريافت كردند. 
  سمنان: استاندار سمنان با اشاره به آغاز فعاليت مؤسسه جامعه القرآن 
از سال 1382 در اين استان گفت: اكنون 2 هزار قرآن پژوه در جامعه القرآن 
استان سمنان فعاليت مي كنند. محمدرضا خباز افزود: جامعه القرآن استان 
تاكنون موفقيت هاي زيادي كسب كرده به طوري كه تاكنون بيش از 150 
نفر از بانوان حافظ كل قرآن را در كارنامه افتخاراتش به ثبت رسانده است. 

  هرمزگان: مديركل شيلات هرمزگان از شكسته شدن ركورد كشوري 
توليد ميگوي پرورشي با توليد بيش از 22تن ميگو در يكي از مزارع تياب شمالي 
استان هرمزگان خبر داد. سيد پرويز محبي گفت: ارتقاي فناوري مزارع پرورش 
ميگو از جمله راه اندازي 10 هواده و افزايش عمق استخرهاي پرورش ميگو به 

عمق 5/3متر از مهم ترين عوامل افزايش توليد ميگوي پرورشي است. 
  فارس: مس��ئول اداره ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري 
داراب گفت: يك گروه گردشگري هشت نفره از لهستان وارد شهرستان 
داراب شد. داوود مرادي افزود: اين گروه به مدت دو شبانه روز در داراب در 
هتل نقش شاپور اقامت داشتند و طي اين دو روز از جاذبه هاي تاريخي و 
طبيعي شهرستان شامل تنگه رغز، دارابگرد، مسجد سنگي و قلعه خيرآباد 

و همچنين از زندگي عشايري اطراف داراب ديدن كردند.

داشتن آب و هواي 

محمدرضا سوري 
مناس�ب و خ�اك    گزارش2

موجب  حاصلخيز 
شده تا شهرستان بروجرد در استان لرستان به 
يكي از مناطق مهم تولي�د ميوه هايي همچون 
سيب، آلبالو، هلو و شليل تبديل شود. بررسي ها 
نشان مي دهد س�الانه فقط بيش از 40 هزار تن 
انواع سيب گلاب و پاييزه از 2 هزار و ۵00 هكتار 
از باغ هاي بروجرد برداشت مي شود و اين موضوع 
اين منطق�ه را به يكي از قطب ه�اي مهم توليد 
سيب در كشور تبديل كرده است.  با اين وجود 
كمبود برخي امكانات از جمله سردخانه مناسب 
و صنايع تبديلي موجب شده تا باغداران نتوانند 
به�ره لازم را از محص�ول توليدي خ�ود ببرند. 

    
با وجود اينكه هرس��ال مقدار قابل توجهي س��يب 
در بروجرد توليد مي شود اما سرماي بهار امسال و 
بارش هاي نابهنگام موجب شد تا اين ميزان با كاهش 
قابل توجهي مواجه ش��ود.  مديرجهاد كشاورزي 
بروجرد به »جوان« مي گويد: »آب وهواي مناسب 
در كنار زمي��ن حاصلخيز و اس��تفاده از تجربيات 
كارشناسان كشاورزي از مهم ترين دلايل افزايش 
توليد س��يب در اين منطقه اس��ت.«  رضا اميني 
مي افزايد: »وجود اين فاكتورها موجب ش��ده تا به 
طور ميانگين در هر هكتار از باغات سيب شهرستان 

بروجرد 25 تن محصول برداشت شود.«
    كافي نبودن سردخانه و صنايع تبديلي 

با وجود اينكه سالانه بالغ بر۹0 هزار تنُ انواع ميوه در 
بروجرد توليد مي شود لذا نياز به داشتن صنايع برودتي 
و تبديلي يكي از مهم تري��ن نيازها در اين منطقه به 
شمار مي رود تا بتواند جلوي ضايعات را بگيرد.  رئيس 
جهاد كشاورزي بروجرد در اين خصوص به »جوان« 
مي گويد: »نبود صنايع تبديلي در كنار كافي نبودن 

ظرفيت سردخانه ها موجب ش��ده تا هرساله مقدار 
قابل توجهي از محصولات باغي خراب و فاسد شود.« 
رضا اميني مي افزايد: »حجم قابل توجه توليد ميوه در 
بروجرد مي طلبد تا به فكر ساخت سردخانه با ظرفيت 
بالا باشيم.« اين كارشناس كشاورزي ادامه مي دهد: 
»اين موضوع موجب شده تا بروجرد نيازمند ايجاد 
حداقل س��ردخانه اي به ظرفيت 25 هزار تن باشد، 
اين در حالي اس��ت كه اكنون ظرفيت سردخانه اي 
شهرستان 4 هزار تن اس��ت.« آمارها نشان مي دهد 
نبود زيرساخت هاي مناسب از جمله دلايلي است كه 
باغداران را مجبور ساخته تا از ترس نابودي سرمايه شان 
توليدات خود را به پايين ترين قيمت ممكن به دلال ها 
بفروشند.  رئيس جهاد كشاورزي بروجرد در رابطه با 
مشكلات ساخت سردخانه ها مي گويد: »از آنجا كه 
براي ساخت يك واحد س��ردخانه، حدود 6 ميليارد 
تومان تسهيلات لازم است و بانك ها نيز براي پرداخت 

اين مقدار تسهيلات، يك ونيم برابر ضمانت مي گيرند 
لذا كمتر كسي حاضر است زير بار اين شرايط رفته و از 
تسهيلات استفاده كند.« رضا اميني با اشاره به ضعف 
سرمايه گذاري در اين زمينه مي افزايد: »با وجود اينكه 
سال گذشته حدود 42 ميليارد تومان تسهيلات براي 
احداث سردخانه در نظر گرفته شد، اما فقط براي 7/5 

ميليارد تومان از اين مقدار سرمايه گذار پيدا شد.«
    ظرفيت فقط براي ۹ هزار تن 

با وجود توليد 40 هزارتن س��يب در بروجرد، اما به 
گفته كارشناس��ان تنها ۹هزارتن از اين مقدار قابل 
ذخيره سازي در س��ردخانه بوده و مابقي آن يا بايد 
به استان هاي ديگر صادر شود يا اينكه خراب شود.  
مدير بهبود توليدات گياهي جهاد كشاورزي بروجرد 
مي گويد: »از آنجايي كه باغداران براي توليد سيب 
از كمترين ميزان سم و كود هاي شيميايي استفاده 
مي كنند لذا محصول توليدي بالاترين ميزان كيفيت 

را دارد.« عبدالحسين آريافر مي افزايد: »اين موضوع 
مهم موجب شد تا سيب توليدي در بروجرد بتواند 
بالاترين نشان استاندارد را به دست آورده و به عنوان 
يك محص��ول ارگانيك بتواند با ش��ماره ملي صادر 
شود، لذا اين موضوع مي طلبد كه ساخت سردخانه 
با ظرفيت بالا در اولويت قرار بگي��رد.« در حالي كه 
نبود سردخانه مناسب براي ذخيره سازي ميوه هاي 
توليدي در بروجرد ضربه بزرگي را به اين توليدات زده 
است، مسئولان هر چند وقت يكبار قول مي دهند كه 
به زودي سردخانه اي با فلان ميزان ظرفيت افتتاح 
خواهد ش��د اما پس از مدتي مشخص مي شود اين 
موضوع وعده اي بيش نبوده اس��ت.  س��ال گذشته 
بود كه فرماندار ويژه بروجرد از احداث سردخانه اي 
با ظرفيت 5 هزار تن خبرداد وگف��ت: با احداث اين 
مكان بسياري از مشكلات باغداران براي نگهداري 
و ذخيره سازي محصولاتشان حل خواهد شد.  مسلم 
پورقاسميان افزود: »اين سردخانه يكي از پروژه هايي 
است كه با تزريق اعتبار يك ميليارد تومان بهمن ماه 
به بهره برداري خواهد رسيد كه علاوه بر ذخيره سيب 
موردنياز بروجرد مي تواند مقادير بس��ياري را براي 
فصول ديگري از سال در خود ذخيره كند.« اين در 
حالي بود كه رئيس جهاد كشاورزي بروجرد نيز در 
اين مراس��م اعلام كرد: »ظرفيت س��ردخانه اي اين 
شهرس��تان 4 هزار تن بوده كه با توجه به كم بودن 
ظرفيت ذخيره سازي دو واحد سردخانه به ظرفيت 
5 و 6 هزار تني در حال احداث اس��ت كه به زودي به 
بهره برداري خواهد رس��يد.«  اگرچه طبق قول هاي 
مسئولان قرار بود با احداث اين سردخانه ها مشكل 
كمبودها مرتفع شود، اما چند روز پيش بود رضا اميني 
رئيس جهاد كشاورزي بروجرد اعلام كرد: با توجه به 
توليد 40 هزار تن سيب در باغات بروجرد سردخانه ها 
تنها ظرفيت ذخيره سازي ۹ هزار تن را دارند و اگر اضافه 

توليد صادر نشود دچار فساد و خرابي خواهد شد. 

در گذشته ايران به عنوان كشور يكه تاز توليد بهترين 
نوع خاويار در جهان ش��ناخته شده بود و كشورهاي 
رقيب بدون چون و چرا بازار اين محصول گرانقيمت 
را به ماهيان خاوياري درياي خزر واگذار كرده بودند. 
تا چند س��ال پيش درياي خزر به عنوان بزرگ ترين 
منبع ماهيان خاوياري در جه��ان بيش از ۹0 درصد 
خاويار جهان را تأمين مي كرد، اما كم كم شرايط به 
گونه اي پيش رفت كه راه براي كشورهاي ديگر هم باز 
شد. كاهش ذخاير ماهيان خاوياري در درياي خزر به 
خاطر آلودگي و ضعف برنامه ريزي و سرمايه گذاري در 
كنار بالا رفتن ارزش اقتصادي اين محصول در جهان 
سبب شد خاويار بي رقيب ايران در ميان محصول ديگر 
كشورها رنگ ببازد. حالا 35 كشور براي افزايش سهم 
خود از خاويار جهان به رقابت با ايران پرداخته اند. آن 
هم در زماني كه شرايط از تنزل چشمگير توليد خاويار 
در ايران حكايت مي كند.  برخي كارشناسان معتقدند 

يك دهه اخير دوره افول خاويار خزري بوده و وجود 
مشكلاتي كه غالباً از سوء مديريت ها ناشي مي شود 
سبب شده برخي كشورهاي تازه كار در توليد خاويار 
از ايران پيشي بگيرند و ايران را از مسير رقابت خارج 
كنند. در حالي كه در دهه 60 سالانه بيش از 200 تن 
خاويار از درياي خزر استحصال مي شد اما اين ميزان 
به مرور كاهش يافت تا جايي ك��ه در دهه 80 به 14 
تن و تا اوايل دهه ۹0 به كمتر از 10 تن رس��يد! حالا 
كارشناس��ان معتقدند در صورت ادامه اين وضعيت 
توليد اين محصول به حدي مي رسد كه پاسخگوي 
نياز داخلي هم نخواهد بود و تا سال 1404 صادرات 
اين محصول از بين مي رود.   از آنجا كه كاهش ذخاير 
ماهيان درياي خزر به عنوان يكي از مهم ترين عوامل 
تنزل جايگاه خاويار ايران در جهان شمرده مي شود 
انتظار مي رفت در سال هاي اخير مسئولان متولي براي 
رفع مشكلات موجود به طور جدي وارد عمل شوند. 

سالانه بيش از 5 ميليون تن مواد آلاينده از استان هاي 
شمالي وارد درياي خزر مي شود. اين آلودگي با ورود 
فاضلاب كشورهاي همسايه به آب دريا به چند برابر 
رسيده و به نابودي ماهيان خاوياري منجر شده است.  
شرايطي كه همچنان ادامه دارد و سرريز شدن كانال ها 
و آبريزهاي آلوده و بي توجهي به جمع آوري آشغال ها، 
درياي خزر را با مخاطره زيست محيطي مواجه كرده 
است. در اين ميان بازس��ازي نكردن ذخاير ماهيان 
خاوياري درياي خزر و افزاي��ش آلودگي آب دريا، در 
كنار صيد بي رويه، قاچاق خاويار و صدها مشكل ديگر 
نه تنها مانع رسيدن خاويار به جايگاه پيشين خود شده 
بلكه انتظار مي رود در آينده اي نزديك ايران از جايگاه 

صادر كننده به واردكننده خاويار برسد! 
 اين در حالي اس��ت كه به دليل درآمدزايي و ارزش 
اقتصادي اين محص��ول، در س��ال هاي اخير حجم 
تجارت ه��اي غيرقانون��ي خاوي��ار در كش��ورهاي 

توليدكننده از جمله ايران هم ش��دت گرفته است. 
عاملي كه در سال هاي اخير مجمع بين  المللي تجارت 
گونه هاي در حال انقراض سازمان ملل را بر آن داشت 
تا دس��تور محدوديت صادرات خاوي��ار و ماهي هاي 
خاوياري را صادر كند و به نوعي س��بب كندش��دن 
چرخه توليد و تجارت اين محصول در كش��ورهاي 
مختلف از جمله ايران شود. همين مسئله با باز كردن 
راه براي صيادان غيرمجاز و طمع استحصال بي رويه، 
خود به عاملي براي كاهش توليد و زاد و ولد اين آبزي 
شد.   ضمن اينكه به رغم شرايط بحراني موجود هنوز 
هم از انجام اقداماتي به منظور تكثير و افزايش زاد و ولد 
ماهيان خاوياري به عنوان يكي از راه هاي نجات صنعت 

توليد خاويار مغفول مانده ايم. 
   پرورش خاويار در كوير 

از آنجا كه سال به سال بر عوامل نابودكننده ماهي هاي 
خاوياري در درياي خ��زر افزوده مي ش��ود و برخي 
كارشناس��ان ديگر اميدي به بهبود شرايط اين دريا 
ندارند، سازمان شيلات كش��ور با انجام اقداماتي در 
زمينه توليد خاويار در مناطق كوير كش��ور درصدد 
حفظ و تكثير ماهيان خاوياري برآمده است. از اوايل 
دهه 80، مركز تحقيقات ماهيان آب شور داخلي بافق 
در استان يزد به منظور پرورش اين گونه آبزي ارزشمند 
راه اندازي ش��د تا با توليد و تجارت ماهيان خاوياري 
توسعه اقتصادي اين حوزه را رونق دهد. پس از آن قم و 
استان سمنان نيز به عنوان گزينه هاي ديگر در دستور 
كار قرار گرفتند. اقداماتي كه بنا به گفته رئيس مؤسسه 
تحقيقات بين المللي تاس ماهيان درياي خزر مي تواند 
تا حدي به حفظ برند و جايگاه ايران در بين كشورهاي 
توليد كننده خاويار كم��ك كند.  محمدعلي يزداني 
با اشاره به ظرفيت هاي استان سمنان در اين زمينه 
مي گويد: اقداماتي براي توسعه آبزي پروري ماهيان 
خاوياري در استان هاي مختلف از جمله سمنان در 
دستور كار قرار گرفته است. از آنجا كه استان سمنان 
با دارا بودن ش��رايط بس��يار خوبي از نظر كليمايي و 
ظرفيت هاي مناسبي از نظر استخرهاي ذخيره آب 
و كانال هاي انتقال آب ناشي از قنوات و چشمه سارها 
مي تواند نقش مهمي در پرورش آبزيان خاوياري در 
ايران داشته باشد، از اين رو براي بالفعل كردن و استفاده 

از اين ظرفيت ها اقداماتي در دست اجراست. 
از آنجا كه بنا به گفته كارشناسان طرح توليد خاويار 
در استان يزد توانسته به چشم اندازها نزديك شده و 
به نوعي طرح موفقي محسوب مي شود، انتظار مي رود 
مسئولان و متوليان امر در كنار تداوم اين اقدامات در 
ديگر استان ها براي مقابله با مخاطرات زيست محيطي 
درياي خزر به عنوان مهم ترين منبع ماهيان خاوياري 
به طور جدي وارد عمل شوند. ضمن اينكه نظارت بر 
مبادي ورودي خاويار به كشور نيز در رفع مشكلات 

موجود اهميت بسياري دارد. 
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و اشتغالزايي در فسا

اس�تان فارس سال هاست با معضل خشكسالي دس�ت و پنجه نرم 
مي كند و اين معضل امكان فعاليت هاي كش�اورزي و باغداري را از 
مردم ربوده است. از اين رو مسئولان براي رفع مشكل بيكاري، احداث 
شهرك هاي صنعتي را مطرح كردند. با اينكه وجود مناطق صنعتي 
در مرحله اول براي رفع معضل بيكاري مناسب به نظر مي رسد اما با 
جانمايي نامناسب شهرك صنعتي فسا در كنار سايت زباله، نه تنها به 
اشتغالزايي ختم نشده، بلكه نه سرمايه گذاران و نه صاحبان صنايع 
غذايي رغبتي براي حضور در اين ش�هرك از خود نشان مي دهند. 

    
فارس مدت هاس��ت با بحران خشكسالي دس��ت و پنجه نرم مي كند و 
منابع آبي ديگر جوابگوي فعاليت هاي كشاورزي در استان نيست. همين 
مسئله باعث ش��ده كه مسئولان احداث ش��هرك هاي صنعتي را براي 
گره گشايي از معضل بيكاري انتخاب كنند. از اين رو شهرك صنعتي فسا 
را بدون اقدامات كارشناسي در كنار سايت زباله اي كه بارها به دليل دفن 
غيربهداشتي پسماندها خبرساز شده بود، احداث كردند. همين مسئله 
نتوانست معضل اشتغالزايي را از دوش مردم و مسئولان بردارد. علاوه بر 
اين، جانمايي نامناسب اين شهرك صنعتي در كنار سايت زباله امكان 
حضور را از سرمايه گذاران گرفته و به عبارتي به گفته فرماندار ويژه اين 
شهرستان، سرمايه گذار پران شده است.  از سال هاي دور چرخ اقتصاد 
شهرستان فسا با كشاورزي و دامپروري به حركت درمي آمد و حالا كه 
بحران خشكس��الي در فارس خودنمايي مي كند ج��اي خالي صنعت 
در استان بيش��تر احساس مي شود. به گفته س��ليمان كرمي صنعت و 
كارخانه هاي صنعتي هنوز در اين منطقه عرصه اي براي خودنمايي پيدا 
نكرده اند و متأسفانه شهرستاني كه جزو سه شهرستان با فرمانداري ويژه 

استان فارس است، هنوز صنعت ندارد. 
   زباله ها راهي براي شكوفايي صنعت نگذاشته اند

استان فارس بايد به سمتي برود كه صنعت در آن پويا و فعال شود تا نه تنها 
نرخ بيكاري كاهش يابد بلكه مانعي براي مهاجرت روستاييان و اهالي شهر 
فسا به ديگر شهرستان ها شود. فرماندار ويژه شهرستان فسا با اشاره اينكه 
اولويت نخست را بايد احياي شهرك هاي صنعتي و حل مشكل سايت زباله 
اين شهرستان قرار داد، مي گويد: متأسفانه سايت زباله در مجاورت شهرك 
صنعتي سبب شده كه نه تنها امكان راه اندازي صنايع غذايي در اين منطقه 
وجود نداشته باشد بلكه سرمايه گذاران هم انگيزه اي براي سرمايه گذاري در 
اين شهرستان نداشته باشند. شاپور قنبري، مديرعامل شركت شهرك هاي 
صنعتي اس��تان فارس هم ضمن تأييد مشكلاتي كه پيش روي شهرك 
صنعتي فسا قرار دارد، مي گويد: درختكاري و ايجاد يك كمربند فضاي سبز 
حد فاصل شهرك صنعتي و سايت زباله راهكاري موقت براي اين معضل 
محسوب مي شود. همچنين شهرداري موظف است دورترين فاصله از حريم 
شهرك را براي جمع زباله قرار دهد تا صنايع بتوانند در اين منطقه جاني 
دوباره بگيرند.  علاوه بر مشكلاتي كه همجواري سايت زباله براي شهرك 
صنعتي فسا ايجاد كرده است، خروج شيرابه ها از زباله هاي انباشته شده هم 
به عنوان معضلي شناخته مي شود كه محيط زيست منطقه را مورد تهديد 
قرار داده است. علاوه بر محيط زيست، ذخاير زيرزميني هم نمي توانند 
از مشكل نامبرده در امان باش��ند و احتمال آلودگي آب هاي زيرزميني 
روستايي هم وجود دارد. فرماندار ويژه فسا با دادن وعده جابه جايي اين 
سايت زباله مي گويد: مكان يابي جابه جايي سايت زباله فسا در چهار ماه 
انجام مي گيرد.  با جابه جايي سايت زباله فسا نه تنها معضل اشتغالزايي اين 
منطقه برطرف مي  شود بلكه مي توان به آن به عنوان نخستين سنگ بناي 
رونق صنعت در اين شهرستان نگاه كرد، چراكه سرمايه  گذاران ديگر بدون 

هيچ هراسي مي توانند در شهرك صنعتي فسا حضور يابند.

 خانواده هاي شهدا و ايثارگران كرج 
كلينيك درماني ندارند

امكانات البرز از بس�ياري از استان ها      البرز
كمتر اس�ت و در كرج هي�چ كلينيك 
درمان�ي ب�راي خانواده ه�اي ش�هدا و ايثارگ�ران وجود ن�دارد. 
داوود مديرفلاح، مديركل سابق بنياد شهيد و امور ايثارگران البرز با عنوان 
كردن اين مطلب و با اشاره به نبود زيرساخت هاي لازم در اين استان اظهار 
داشت: سرعت رش��د مهاجرت در كرج بس��يار اس��ت و برنامه ريزي ها را 
تحت الشعاع قرار مي دهد، متوسط نرخ جمعيت دانش آموز 8/7 يعني نزديك 
به 8 برابر همه استان ها رشد پايه  اولي در استان وجود دارد. وي با اشاره به 
ارزش شهادت گفت: خدمت به خانواده شهدا جزو سخت ترين كارهاست.  
مديرفلاح با بيان اينكه مهم ترين كار در حوزه زيرساخت ها ارائه برنامه پنج 
ساله توسعه استان و ايجاد زمينه تحولات اساسي در آن است، افزود: بنياد 
شهيد البرز در سه سال اخير نزديك به 10 ميلياردتومان اعتبار جهت ايجاد 
تحولات اساسي در استان جذب كرده اس��ت.  وي تأكيد كرد: به نظر من 
بزرگ ترين مشكل در اين استان نبودِ يك بزر گ تر بود، كسي كه بتوانيم زير 
پرچمش حركت كنيم و نيروهايمان را سازماندهي كنيم كه به لطف خدا و 
دعاي مومنين بعد از چند سال استان  شدن، در سال ۹2 اين اتفاق افتاد و 
رهبر انقلاب اين مشكل را در استان البرز مرتفع و آيت الله حسيني همداني را 

به  عنوان نخستين نماينده خودشان در استان البرز منصوب كردند.

 آزمون رقابت هاي قرآني مدهامتان 
در اسلامشهر برگزار شد 

 آزمون شفاهي مسابقات قرآني منطقه اي 
مدهامت�ان باحض�ور 80 قرآن آموز به     اسلامشهر

ميزباني اداره فرهنگ و ارشاد اسلامي شهرستان اسلامشهر برگزار شد. 
سيدحسن حسيني رئيس اداره فرهنگ و ارش��اد اسلامي شهرستان 
اسلامشهر با اعلام اين خبر افزود: در اين جشنواره كه به همت دبيرخانه 
كانون هاي فرهنگي - هنري مس��اجد اس��تان تهران در شش منطقه 
برگزار مي گردد، اداره فرهنگ و ارش��اد اس��لامي اسلامشهر به عنوان 
يكي از اين مناطق ميزبان 80 شركت كننده از اسلامشهر، بهارستان و 
رباط كريم در دو بخش خواهران و برادران بود.  وي بيان كرد: قرآن آموزان 
شركت كننده در اين جشنواره، در رشته هاي قرائت، حفظ كل، حفظ 20 
جزء، اذان، ترتيل خواني، مفاهيم قرآن و نهج البلاغه، صحت قرائت حمد 
و سوره و اذكار نماز با يكديگر به رقابت پرداختند.  رئيس اداره فرهنگ و 
ارشاد اسلامي اسلامشهر تأكيد كرد: داوري اين دوره از مسابقات با حضور 
اساتيد بين المللي همچون دكتر خالدي، دكتر مجيدي فر، دكتر شايان فر 
در بخش برادران و خانم ها استاد غصون مسلمي، استاد نجات صحاف و 
استاد مريم شايان فر در بخش خواهران انجام شد.  وي خاطر نشان كرد: 
از ميان شركت كنندگان هر رشته در شش منطقه استان تهران سه نفر 
انتخاب شدند و پس از تقدير و تجليل استاني، در مسابقات كشوري كه 

آذرماه جاري در هفته وحدت برگزار خواهد شد حضور خواهند يافت. 

تن دهه60  به 10 تن كاهش يافت خاويار خزر از 200 
كارشناسان معتقدند در صورت ادامه اين وضعيت تا سال 1404 صادرات خاويار ايران از بين مي رود

سيب بروجرد در خيابان ها تلف مي شود

اردوي جهادي نخبه پروري در روستاهاي محروم بوشهر

امسال 40 هزار تن انواع سيب در بروجرد توليد شد در حالي كه سردخانه ها تنها ظرفيت نگهداري 9 هزار تن را دارند 

در حالي كه سازمان دامپزشكي كشور بارها اعلام كرده در سال هاي اخير 
هيچ گونه مجوزي مبني بر واردات خاويار به كشور صادر نشده است، هر 
از گاهي اخباري از وجود خاويارهايي با بسته بندي وارداتي و البته فاقد 
مهر تأييديه بهداشتي سازمان دامپزش�كي در بازار برخي استان هاي 
كشور به گوش مي رسد. محصولاتي كه يا آلوده و غيربهداشتي هستند 
يا تخم رنگ شده ساير ماهي هاست كه به عنوان تخم فيل ماهي موجود 

در درياي خزر به ب�ازار عرضه مي ش�ود! جولان خاوياره�اي قاچاق و 
تقلبي عرضه شده به بازار در كنار گزارشات رسيده از وضعيت بحراني 
توليد اين محصول در داخل و كاهش صادرات آن  به كش�ورهاي ديگر 
از تنزل جايگاه خاويار ايران و نابس�اماني بازار اي�ن محصول درآمدزا 
حكاي�ت مي كند. وضعيت�ي كه در صورت ت�داوم مي تواند ب�ه اقتصاد 
صنعت شيلات و آبزي پروري كش�ور ضربات جبران ناپذيري وارد كند. 

استاندار كردستان:
آموزش هاي پيشگيري از اعتياد در مدارس 

بايد غيرمستقيم باشد 
   كردستان آموزش هاي پيشگيري از اعتياد در مراكز 
آموزشي بايد براي دانش آموزان و مديران 
و مربي�ان تربيتي متف�اوت باش�د چون آم�وزش مس�تقيم براي 
دانش آموزان احتمال دارد آنها را به سمت استفاده امتحاني سوق دهد. 
عبدالمحمد زاهدي، استاندار كردستان با عنوان كردن اين مطلب گفت: 
معتقدم كه بايد دو نوع آموزش را براي مراكز آموزشي پيش بيني كنيم. يك 
نوع آموزش براي دانش آموزان كه بايد به صورت غيرمستقيم باشد چون 
آموزش مستقيم احتمال دارد دانش آموزان را به سمت مصرف امتحاني 
مواد مخدر سوق دهد. يك نوع آموزش هم براي مديران مدارس، معلمان و 
مربيان تربيتي و به روش مستقيم و اثرگذار باشد.  وي ايجاد نشاط در مراكز 
آموزشي را يكي از مهم ترين بحث هاي پيشگيري از اعتياد عنوان كرد و 
گفت: بايد جدا از مسئولان مدارس، اولياي دانش آموزان را نيز درگير كرد 
اما بايد به گونه اي رفتار شود كه تناقضي بين كار اوليا و مسئولان آموزشي 
نباش��د.  زاهدي تصريح كرد: اگر نوع رفتارها در مراكز آموزشي متفاوت 
باشد اثر همديگر را خنثي مي كنند.  استاندار كردستان در بخش ديگري از 
سخنان خود به بحث عرضه و مصرف قليان اشاره كرد و گفت: وقتي قليان به 
خانواده ها كشيده شده و هر كسي يك قليان برمي دارد و پاي آبيدر مي رود، 
حذف آن به يكباره امكان پذير نيست و بايد بحث تنباكوي آن را حل كرد.

 انتقاد امام جمعه اروميه 
از ناهماهنگي نمايندگان اين شهر در مجلس 

به دفعات از نمايندگان منتخب شهر     آذربايجان غربي
اروميه در مجلس دعوت به عمل آمده 
 تا جلس�اتي تش�كيل ش�ود و با مس�ئولان در تعامل باشند ولي 
تاكن�ون هيچ گون�ه تمايل�ي از آن�ان مش�اهده نش�ده اس�ت. 
امام جمعه اروميه گفت: بين منتخبان مردم در مجلس شوراي اسلامي در 
شهر اروميه بايد وحدت وجود داشته باشد و تمام تلاش خود را به كارگيرند 
تا دست به دست يكديگر مش��كلات مردم و اجتماع را برطرف كنند و در 
غير اين صورت نمي توان به نتيجه خوبي دست يافت.  حجت الاسلام دكتر 
سيدمهدي قريشي ادامه داد: به دفعات بسياري از نمايندگان منتخب شهر 
اروميه دعوت به عمل آمده است تا جلساتي تشكيل شود و با مسئولان در 

تعامل باشند ولي تاكنون هيچ گونه تمايلي از آنان مشاهده نشده است.

مريم احمدي
   گزارش يك

 درخواست از قرارگاه خاتم الانبيا 
براي تكميل راه آهن اردبيل 

   اردبيل پروژه به تأخير افتاده راه آهن اردبيل را قرارگاه 
خاتم الانبيا مي تواند به سرعت تكميل كند. 
صديف بدري، نماينده مردم اردبيل، نير، نمين و س��رعين در مجلس 
با عنوان كردن اين مطلب گفت: ورود قرارگاه س��ازندگي خاتم الانبيا 
گامي بلند براي تكميل پروژه راه آهن اردبيل � ميانه است.  وي تصريح 
كرد: سردار عبداللهي فرماندهي قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا در محل 
كميسيون عمران مجلس ش��وراي اس��لامي حضور پيدا كرد تا ابعاد 
اين پروژه را مورد بررس��ي و دقت نظر بيش��تر قرار دهيم.  سخنگوي 
كميس��يون عمران مجلس ادامه داد: به دنبال برگزاري جلس��ه هفته 
گذشته كميسيون عمران در مورد پيگيري مصوبات و تصميمات اين 
كميسيون در سفر به استان اردبيل در شهريور سال جاري، با پيگيري 
بنده به عنوان نماينده مردم اردبيل، نمين، نير و س��رعين در مجلس 
شوراي اسلامي تشكيل شد.  بدري افزود: با توجه به وضعيت اين پروژه 
كه با وجود گذش��ت بيش از 10 س��ال از آغاز آن كماكان در وضعيت 
نامطلوبي به سر مي برد، با جديت به دنبال تكميل راه آهن اردبيل با ورود 
قرارگاه خاتم هستم كه اميدوارم محقق شود.  وي اضافه كرد: اميدواريم 
تلاش ها و پيگيري ها به ثمر بنشيند و شاهد پيشرفت محسوس پروژه 

راه  آهن اردبيل � ميانه باشيم. 

ميترا شهبازي

اولين مرحله اردوي     بوشهر 
جه�ادي آموزش�ي 
اميد با حضور بيش از 150 نفر از دانش آموزان روستاها 
و مناطق محروم شهرس�تان بوش�هر برگزار شد. 
دكتر رضا آذي��ن، رئيس بنياد نخبگان اس��تان 
بوشهر با بيان اينكه اردوي جهادي آموزشي اميد 
هر دو هفته يكبار با حضور دانش آموزان مناطق 
محروم در مركز استان بوش��هر برگزار مي شود، 
گفت: اين رويداد علمي - آموزشي به عنوان يكي 
از طرح هاي اميد اجتماعي با حمايت استانداري 

بوشهر برگزار خواهد شد و طي آن دانش آموزان 
روستاهاي كم برخوردار اس��تان بوشهر در طول 
سال تحصيلي در رشته هاي رياضي، دانش هاي 
نوين و زيست فناوري توسط اساتيد ممتاز خانه 
رياضيات، دانشگاه علوم پزش��كي بوشهر، پارك 
علمي كودك و نوجوان و نخبگان و استعدادهاي 
برتر تحت پوش��ش بنياد ملي نخب��گان آموزش 
مي بينند.  وي با بيان اينكه در سياست هاي كلي 
علم و فناوري كش��ور به جهاد مس��تمر علمي با 
هدف كسب مرجعيت علمي و فناوري در جهان 

تأكيد ويژه اي شده است، ادامه داد: طرح آموزشي 
جهادي اميد با در نظر گرفتن ظرفيت ها و پشتوانه 
عظيم فرهنگي، تاريخي و علمي اس��تان بوشهر 
و با هدف تربيت نيروي انس��اني ممتاز و متعهد 
طرح ريزي ش��ده اس��ت و طي آن براي افزايش 
ت��وان علمي و هداي��ت تحصيل��ي دانش آموزان 
تلاش مي ش��ود.  آذين گفت: در اين طرح براي 
آموزش دانش آموزان پايه هاي چهارم تا شش��م 
ابتدايي و مقاط��ع متوس��طه اول و دوم مناطق 
محروم و كم برخوردار شهرس��تان هاي بوش��هر، 

عس��لويه، جم و گناوه برنامه ريزي ش��ده است.  
وي افزود: اهداي بس��ته هاي فناوري، آموزشي، 
فيزيك، زيست و رياضي به دانش آموزان، آموزش 
مباحث درس��ي و خلاقانه توسط اس��اتيد خانه 
رياضيات شامل مباحث درج شده در كتاب هاي 
درس��ي و كتاب هاي آموزش��ي خلاقانه از جمله 
رياضيات كانگورو، آموزش مهارت هاي فرهنگي 
و ش��هروندي و آموزش مفاهيم اوليه سلول هاي 
بنيادي و زيست فناوري از جمله برنامه هاي اين 

دوره آموزشي جهادي مي باشد. 


